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11. 5. 2012; autor: Helena Stinglová; rubrika: i-Forum informuje
Studenti Univerzity Karlovy měli mimořádnou příležitost diskutovat s ministrem financí Ing. Miroslavem Kalouskem o
stavu veřejných financí. Ministr se se studenty sešel ve čtvrtek 10. května na Právnické fakultě UK na pozvání   Spolku
českých právníků Všehrd . „Zapomeňte na to, že by vaše důchody dosáhly čtyřiceti procent platu, jako je tomu dnes,“
upozornil ministr posluchače.

Přednášku ministr započal velmi neformálně tím, že se dovolil, jestli si může odložit sako. Pak se podivoval, že v tak
slunečném dni stálo tolika studentům za to, přijít si ho poslechnout. „Já bych na vašem místě raději šel někam do parku,“
promlouval zhruba ke stovce posluchačů, kteří zaplnili celou posluchárnu.
Pak už však přistoupil ke svému hlavnímu tématu, tedy státním financím. Studentům vysvětloval, proč je nutné provádět
úsporná opatření. Poukazoval na to, že není možné, aby společnost očekávala, že se vše bude hradit ze státní pokladny
a že stát bude žít neustále na dluh. „Dříve dotaz, co by se stalo, kdyby se zhroutil Mezinárodní měnový fond, zněl jako
vtip. Dnes už to tak vtipně nezní. Jak z toho? Přestat žít na dluh, dojde sice ke snížení životní úrovně, což se nepěkně
poslouchá, ale je to nutnost,“ zdůrazňoval slovo za slovem ministr financí.
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Připustil také, že je spíše zastáncem zdanění spotřeby na úkor podpory výkonu. „Je potřeba podporovat růst výkonu,
i když zdaňování spotřeby je sociálně méně citlivé,“ komentoval ministr kroky, kterými vede svůj úřad a nastavení
daňového systému země.
Jednu ze studentek zajímalo, zda není riskantní vstoupit do druhého pilíře důchodové reformy, když hrozí, že příští vláda
jeho podmínky razantně změní, či ho celý dokonce zruší. „Jsem přesvědčen, že jakmile se systém plně rozjede, žádná
vláda ho už nezruší,“ kroutil hlavou ministr. „Zapomeňte na to, že by vaše důchody dosáhly čtyřiceti procent platu, jako
je tomu dnes. Tento systém je dlouhodobě neudržitelný. To, že se o vás stát postará, až budete staří, slabí a nemocní, je
nezodpovědná představa hazardéra,“ upozornil ministr s tím, že si sám již od svých dvaapadesáti let spoří na důchod.
Studenti také chtěli znát ministrův názor na řešení finanční krize Řecka či Španělska. „Vždy jsem pokládal řecký sanační
program za nesmyslný, bez světla na konci tunelu. Myslím, že nejde o záchranu Řecka či Španělska, ale především
o záchranu tamních velkých bank,“ prozradil studentům svůj osobní názor. Podle něj se tak eurozóna snaží zabránit
dominovému efektu, tedy pádu i dalších evropských finančních domů.
Na závěr také studenti vyzvídali, zda by Kalouskova TOP 09 vstoupila případně do koalice s ČSSD nebo s KSČM.
„S KSČM určitě ne. A to, co poslední dobou zní z ČSSD, koalici s touto stranou v podstatě také vylučuje,“ završil své
vystoupení na Právnické fakultě ministr financí Kalousek.


